
تیم ملی فوتبال کشـــورمان در اولین بازی دوســـتانه 

خود در فیفادی شـــهریورماه پنجشنبه شب به مصاف 

بلغارستان رفت و در یک بازی نه چندان دلچسب موفق 

شـــد حریف خود را با تک گل محمد محبی شکســـت 

دهد. شـــاگردان قلعه نویی در این بازی تیم منسجم و 

چندان با برنامه ای نشـــان ندادند و چه بسا اگر اشتباه 

مدافع بلغارســـتان نبود این یـــک گل هم در این بازی 

به ثمر نمی رســـید. نوع بازی تیم ملی نشان داد که نه 

کادرفنی هنوز به ترکیب ایده آل خود رسیده و نه بازیکنان 

با تفکرات کادرفعلی به آشـــنایی لازم رسیده اند. ضمن 

اینکه بلغارستان نیز اصلا حریفی درخور توجه برای تیم 

ملی نشان نداد و مشخص نیست به چه دلیل فدراسیون 

چنین حریفی را برای تیم ملی تدارک دیده بود. هرچند 

به احتمال خیلی قوی بلغارســـتان ازجمله تیم هایی 

بوده که برای این فیفا دی برنامه ریزی نکرده بود و از آن 

مهم تر برای بازی با ایران هم درخواست مالی نداشت. 

برای ارزیابی بازی ایران و بلغارستان و حواشی پیرامون 

آن با اصغر مازیار، کارشـــناس شناخته شـــده فوتبال 

کشورمان گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید. 

تیم ملی هنوز هماهنگ نیست
مازیار در ابتدا درباره بازی دوستانه کشورمان با بلغارستان 

اظهار داشت: »بازی ای که مقابل حریف اروپایی به نمایش 

گذاشتیم فقط حداقل نتیجه را برای ما در پی داشت. تیم 

ملی در این بازی تیم هماهنگ و منسجمی نشان نداد و 

در انتقال توپ از خط میانی به حمله سردرگم بود. گلی 

که به ثمر رســـید روی اشتباه مدافع حریف و سماجت 

سامان قدوس در تعقیب توپ بود. همان طور که گفتم 

عدم هماهنگی در اکثر خطوط کاملا مشـــهود بود و از 

لحاظ فردی هم نفراتی مثل علیرضا جهانبخش و مهدی 

طارمی آن طور که باید انتظارات را برآورده نســـاختند در 

حالی که از این نفرات انتظار به مراتب بهتری می رود.« 

تیم ملی با تیمی که در جام جهانی 
بود فرق کرده است

وی در پاسخ به این سوال که چرا تیم ملی آن انسجام و 

وحدتی که در جام جهانی داشت را از دست داده و از 

این لحاظ هم تبدیل به یک تیم کم اثر و معمولی شده 

اســـت، افزود: »قدر مسلم تیم ملی که در جام جهانی 

بـــه میدان رفت با این تیم از لحاظ مختلف تغییر کرده 

است. از این جهت که با تغییراتی که در کادرفنی صورت 

گرفت شـــکل بازی تیم ملی، نـــوع تمرینات، تفکرات 

تاکتیکی و... تغییر کرد و همین تغییرات باعث شـــده 

که تیم ملی شکل جدید خود را هنوز پیدا نکرده باشد. 

این اتفاق هم زمانی روند مثبتی به خود می گیرد که تیم 

ملی بازی های دوستانه و اردوهای بیشتری در برنامه 

خود داشته باشد. به هر حال تفکرات تازه ای به تیم ملی 

آمـــده و تغییراتی هم در کادر بازیکنان می بینیم که با 

بازی های دوستانه بیشتر شاهد هماهنگی و انسجام 

تیم ملی قبل از جام ملت ها خواهیم بود.« 

همه سرمایه فوتبال ما
همین نفرات هستند

کارشناس فوتبال کشورمان راجع به اینکه به نظر می آید 

هنـــوز در برخی خطوط مربیان تیـــم ملی به بازیکن 

ایده آل خود نرســـیده اند، عنوان کرد: »آنچه مشخص 

است نفرات تیم ملی ما همین بازیکنان هستند. فقط 

سردار آزمون را می توان به این لیست اضافه کرد. کلا 

پتانســـیل فوتبال کشورمان همین است که مشاهده 

می کنیم و باید برای هماهنگی بهتر و منســـجم شدن 

این تیم برنامه ریزی کنیم.« 

سال هاست مشکل حریف تدارکاتی 
مناسب داریم

مازیار در واکنش به این موضوع که فدراســـیون برای 

هر فیفا دی منتظر اســـت ببیند چه تیمی تقویم خالی 

دارد و حاضر نیست پولی هم بگیرد، آن موقع با آن تیم 

مشغول مذاکره برای انجام بازی دوستانه شود، گفت: 

»معمولا همه جای دنیا به این شـــکل اســـت که وقتی 

کادرفنی یک تیم ملی مشـــخص می شود فدراسیون 

براســـاس تفکرات کادرش با فدراسیون ها وارد مذاکره 

شده و در فیفا دی های مختلف بازی ها را رزرو می کند. 

اما سال هاست که ما به این شکل عمل نکرده و با بررسی 

شرایط دیگر حریفان خود را انتخاب می کنیم. اگر قرار 

باشـــد به همین شکل عمل کنیم مسلما حریفانی که 

انتخاب می شوند سبک بازی شان متفاوت با حریفان 

آسیایی ما خواهد بود و به این شکل مربیان ما نمی توانند 

حریفان مان در مســـابقات رسمی را شبیه سازی کنند. 

چنین مســـاله اگر رعایت نشود در آینده که بازی های 

جام ملت ها فرا می رسد به طور قطع به مشکل خواهیم 

خورد. خیلی مهم است که حریفان تدارکاتی براساس 

نوع و شکل بازی حریفان در جام ملت ها باشد.« 

آخرین بازی دوستانه خوب مان
مقابل برزیل بود

مازیار با تاکید بر اینکه سال هاست نتوانسته ایم مقابل 

تیم های قدر و صاحب سبک در فوتبال دنیا خودمان را 

محک بزنیم، خاطرنشان کرد: »آن طور که خاطرم است 

قبل از آمدن کارلوس کی روش یک بازی دوســـتانه با 

برزیـــل ترتیب دادیم. بعد از آن غیر از رقابت های جام 

جهانی نتوانســـتیم با تیم های بزرگ بازی کنیم. البته 

مدتی پیش هم با روسیه بازی کردیم که آن هم شرایط 

خاص خودش را داشـــت. به هر حال اگـــر دنبال این 

هستیم که در تورنمنت های بزرگ به موفقیتی برسیم 

باید هزینه کرد. تدارکات مناســـب و بازی با تیم های 

صاحب ســـبک دنیا هم بخشـــی از آن است. اما اگر 

نخواهیم در این زمینه ها هزینه کنیم شرایط به همین 

روال خواهد بود. به هر حال اینکه مسئولان فدراسیون 

اعتقاد دارند بازی در جام جهانی مقابل تیم های قدر 

خودش یک تدارکات قوی اســـت نظری قابل احترام 

است اما مسلما تدارکاتی که برای حضور موفق در یک 

تورنمنت دیده می شود فرق دارد. مخصوصا اینکه قرار 

باشد بعد از جام جهانی تغییر نسل داشته باشیم یا کادر 

جدیدی را برای تیم ملی انتخاب کنیم.« 

مدعی بودن در جام ملت ها
آسان نیست

کارشناس قدیمی فوتبال کشورمان در ارتباط با اینکه 

آیا تیم ملی می تواند بـــا این تدارکات در جام ملت ها  

جزء مدعیان قهرمانی باشـــد، یادآور شد: »مسلما اگر 

تدارک مناسبی نبینیم در جام ملت ها  مقابل حریفان 

قدرتمند و مدعی به مشکل خواهیم خورد. همان طور 

که در دوره های قبل این اتفاق رخ داده است. حریفان 

ما همان طور که شـــاهدیم بهترین تدارک را برای این 

تورنمنت می بینند و در چنین شـــرایطی قدر مســـلم 

کار تیـــم ملی برای مدعی بودن در جام ملت ها  خیلی 

سخت است.« 

در مورد عربستان باید در آینده
قضاوت کرد

وی در پایـــان با اشـــاره به حضور ســـتارگان فوتبال 

دنیا در عربســـتان نیز گفت: »اتفاقی که در تابستان 

امسال در عربستان شاهد آن بودیم را الان نمی شود 

قضاوت کرد. اول باید دید که آنها به صورت مقطعی 

ایـــن کار را انجـــام خواهند داد یـــا در آینده هم این 

روال ادامه خواهد داشـــت. فعلا فقط عربســـتان در 

آسیا این چنین هزینه کرده است. البته در سال های 

گذشـــته هم تیم هایی از قطر، امـــارات، ژاپن، کره 

جنوبی و عربســـتان نه به این شـــکل اما هزینه های 

زیادی کردند که نتیجه آن را در لیگ قهرمانان آســـیا 

دیدیم و همـــواره تیم های قهرمان از این کشـــور ها 

بوده اند. البته که در همین سال ها در دو فینال و دو 

نیمه نهایی تیم پرسپولیس از ایران حضور داشت که 

اتفاق خوبی برای فوتبال کشـــورمان بود. اما با همه 

این حرف ها فوتبال آســـیا همچنان در حال خوراک 

گرفتن از فوتبال اروپا است.« 
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اصغر مازیار در گفت وگو با »فرهیختگان«: جهانبخش و طارمی انتظارات را برآورده نکردند

تیم ملی هنوز منسجم و هماهنگ نیست
  برای مدعی بودن در جام ملت ها باید تدارک قوی دید

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

یادداشت

 دربی خارج از مرز
و وسوسه 4  میلیون دلاری

بیش از دو دهه اســـت که فوتبال ایران 

با وسوســـه ای بزرگ طرف شده؛ دربی 

خارج از خانـــه. خیلی وقت پیش قرار 

بود دو تیم سرخابی در آمریکا به میدان 

بروند و در مقابل چشمان هزاران ایرانی 

مشتاق و دور از وطن، شهرآورد یا دربی را برگزار کنند. بلیت دلاری، حق پخش دلاری، تبلیغات 

دور زمین دلاری و از همه مهم تر، هدایای دلاری هواداران ثروتمند دو باشـــگاه به بازیکنان و 

مربیان و در نهایت مجموعه تیم، بزرگ ترین وسوسه برای برگزاری این بازی بود و هست. آمریکا 

به دلایل سیاسی از فهرست میزبانی کنار رفت و جایش را به کانادا داد. آنجا هم برگزار نشد. 

صحبت از اروپا شد و آنجا هم به جایی نرسید. بحث به قطر و امارات رسید و آنجا هم برگزار نشد. 

اینکه بازی دربی در قطر برگزار شود یا امارات، موضوعیت دلاری دارد. با توجه به حسنه بودن 

روابط، قطر میزبان بهتری برای ایرانیان مشتاق برای حضور در این مسابقه است، ضمن آنکه 

قطر همچنین شرایط اقتصادی و ورزشی مناسب برای این بازی بزرگ را دارد.

حساب کنید برای این بازی بلیت صد دلاری فروخته شود. استقلال و پرسپولیس می توانند 

از چنین دیداری میلیاردها تومان سود کنند. دیگر کسی نیست که با زورگویی حق پخش را 

ندهد. دیگر شـــرکتی نیست که با روابط خاص، در سود بلیت فروشی شریک باشد بی آنکه 

سودی برای فوتبال داشته باشد. می شود صدها هزار دلار محصول هم فروخت؛ چرا که بلیت ها 

همه VIP هستند. در نظر بگیرید، برای دو تیم سرخابی این بازی بهشت دلاری است. بلیت و 

حق پخش و تبلیغات و فروش محصولات همه به دلار! کسی هم که پول داده تا به قطر برود و 

این بازی را با بلیت دلاری ببیند برای پیراهن اورجینال تیم و پرچم و بوق دلار هم می دهد. هر 

دو تیم می توانند با این بازی پول کلانی به جیب بزنند. سوال تلخ همیشگی اما این است. 

چرا خودمان نه؟ چرا اینجا و در ورزشگاه آزادی نه؟ چرا حق پخش و بلیت فروشی و تبلیغات 

دور زمین در جیب دو باشگاه نه؟ و متاسفانه برای این سوال ها یا جوابی نداریم یا به این نتیجه 

می رسیم که جواب ندهیم بهتر است.نتیجه اینکه دربی در ایران برگزار می شود، حق پخش 

ندارد، حق  تبلیغات دور زمینش سهم سازمان لیگ است، بلیت فروشی که شوخی بی مزه ای 

است و ورزشگاه آزادی هم که رسما چیزی نیست جز مخروبه ای ناامن که خدا می داند چند 

تماشاگر را می توان به مسلخش فرستاد و زنده برگرداند. ولی خودتان حساب کنید: یک بازی 

با 40 هزار تماشاگری که بلیت صد دلاری خریده اند، حق پخش دست کم صد هزار دلاری و 

تبلیغات دور زمینی که شاید آنها هم بتوانند به اندازه حق پخش سود برسانند. ارقام را تقریبی 

حساب کنید. فقط پول فروش بلیت ها چهار میلیون دلار می شود! با یک حساب سرانگشتی 

این دیدار برای سرخابی ها بسته به فروش تعداد بلیت، حداقل سودی بین یک تا دو میلیون 

دلار خواهد داشت! فدراسیون و نهاد برگزارکننده در قطر هم سهم خود را می گیرند. حالا تا 

ته قصه را خواندید که چرا این وسوسه سرخابی ها را رها نمی کند؟!

گفت وگو
 اولین لژیونر هاکی روی یخ ایران در گفت وگو با »فرهیختگان«:

هر روز برای موفقیت های بیشتر تلاش می کنم

حضورم در سوئد نتیجه سال ها تلاش است
اگرچه پیش تر خیلی ها نام عسل حیدری را با درخشش در مسابقات 

هاکی روی یخ زنان آسیا و نایب قهرمانی ارزشمند تیم ملی به خاطر 

می آوردند اما حالا نام او در تاریخ هاکی روی یخ ایران به عنوان اولین 

لژیونر این رشته ثبت شده و او بازیکن تیم هاماربی سوئد است. این بازیکن سال ها 

بهترین گلزن لیگ اینلاین هاکی ایران بود و پس از راه اندازی هاکی روی یخ، توانست 

در زمین یخی هم درخشان باشد و حالا حضور او در یک تیم معتبر در سوئد، اتفاقی 

تاریخی برای هاکی روی یخ ایران قلمداد می شود. هاماربی از شهر استکهلم در لیگ 

ملی سوئد شرکت می کند و بخشی از یک لیگ برجسته هاکی روی یخ در سوئد و اروپا 

است. عسل حیدری در گفت وگو با »فرهیختگان« از این اتفاق تاریخی در هاکی روی 

یخ ایران و حضورش در سوئد گفت. او همچنین یک روز پس از اولین بازی برای تیمش 

در لیگ سوئد، به تیم ملی برای حضور در جام جهانی در لهستان ملحق خواهد شد. 

شما الان اولین لژیونر تاریخ هاکی روی یخ ایران هستید. چه حسی دارید؟

برای من افتخار بزرگی است که اولین لژیونر تاریخ هاکی روی یخ ایران باشم. این حس خیلی 

ویژه  و فرصت منحصربه فردی است که به من این اجازه را می دهد که در سطح بین المللی 

بازی کنم و توانایی هایم را به نمایش بگذارم. امیدوارم که با تلاش و تمرین مداوم بتوانم به 

موفقیت های بیشتری در این ورزش دست پیدا کنم. 

درباره پیشنهاد تیم هاماربی توضیح دهید. پیشنهاد این تیم به شما چطور مطرح 

شد و آن را قبول کردید؟

من برای خرید لوازم هاکی رفته بودم و در فروشگاه با خانمی مواجه شدم که هاکی بازی 

می کرد و عضو تیم ملی بود. شروع به صحبت درباره هاکی روی یخ کردیم و به من پیشنهاد 

داد که برای تست به تیم هاماربی بروم. همان شب به مربی هاماربی ایمیل زدم و قرار شد 

یک جلسه باهم بگذاریم و صحبت کنیم. روز جلسه تمام فیلم ها و رزومه ام را نشان دادم و 

بعد یک تاریخ را برای گرفتن تست از من مشخص کردند. این تست چندین بار تکرار شد تا 

درنهایت به تیم هاماربی ملحق شدم. 

شما قبلا هم سابقه حضور در لیگ سوئد را داشتید. 

بله. من رده جوانان یک دوره کوتاه در لیگ سوئد فعالیت می کردم. 

روزی که ورزش را با اسکیت شروع کردید، فکر می کردید یک روز اولین لژیونر هاکی 

روی یخ ایران باشید؟

واقعا این اتفاق در آغاز کارم در ورزش هاکی روی یخ برایم خیلی دور از ذهن بود. وقتی که 

ورزش را با اسکیت آغاز کردم، هدف اصلی من لذت بردن از بازی بود. اما در طول سال ها 

با تمرین مداوم و رقابت و افزایش تجربه توانســـتم اکنون جایگاهی در لیگ ســـوئد داشته 

باشم و از این بابت خیلی خوشحالم. پیشرفت در ورزش نیاز به تعهد، تمرینات روزانه و رشد 

تدریجی دارد و جوری نیست که بگویم این اتفاق یکباره افتاده است. حضور من در سوئد 

نتیجه سال ها تلاش است و آن مداومت باعث شد امروز این امکان را به دست بیاورم که در 

یک لیگ معتبر بازی کنم. هر روز باید برای موفقیت بیشتر تلاش کرد. 

درباره تیم ملی و جام جهانی لهستان هم توضیح دهید. گویا یک روز بعد از بازی 

تیم تان باید به اردوی لهستان بروید. 

بله کاملا درست است. مسابقات جام جهانی در لهستان برگزار می شود. این دومین حضور 

رسمی دختران ایرانی در مسابقات رسمی فدراسیون جهانی است که از 6 تا 12 نوامبر در 

لهستان برگزار خواهد شد و با تمام توان در این مسابقات حضور خواهیم داشت. امیدوارم 

بتوانیم اتفاق خوبی را رقم بزنیم.

  جام ملت ها
نگاهی به وضعیت تدارکات رقبای ایران در جام ملت ها

یر تیغ انتقادات محک جدی برای استرالیا و ژاپن؛ کلینزمن ز
با نزدیک شـــدن به زمان برگـــزاری رقابت های جام 

ملت های آســـیا در قطـــر تیم های حاضـــر در این 

تورنمنت تلاش دارند از فرصت های باقی مانده برای 

برگزاری دیدارهای تدارکاتی استفاده و بهترین تیم 

را بـــرای حضور در این رقابت ها آماده کنند. تیم ملی 

ایران در نخســـتین بازی خود در فیفادی اخیر برابر 

بلغارستان به برتری یک بر صفر رسید و البته عملکرد 

شـــاگردان امیر قلعه نویی نتوانســـت رضایت بخش 

باشد و نگرانی هایی را در بین جامعه فوتبال ما ایجاد 

کرد. در چنین اوضاعی رقبای ما درتلاشـــند بهترین 

تدارک را برای حضور در قطر داشته باشند و نگاهی 

به بازی های دوســـتانه آنها نشان می دهد که بعضا 

حریفان قدر و شناخته شـــده ای را برای خود انتخاب 

کرده اند. استرالیایی ها که در فیفادی قبلی تنها یک 

دیـــدار تدارکاتی برابر آرژانتین داشـــتند و با دو گل 

شکســـت خوردند امروز با مکزیک دیدار می کنند و 

در دومین دیدار به مصاف انگلیس، یکی از تیم های 

برتر ســـال های اخیر فوتبال دنیا خواهند رفت تا با 

بهترین شرایط خود را برای جام ملت ها آماده کنند. 

آخرین دیدار دوستانه آنها برابر نیوزیلند خواهد بود و 

البته پیش از این تورنمنت دو بازی در مرحله انتخابی 

جام جهانی 2026 برگزار خواهند کرد. ژاپن تصمیم 

گرفته بهترین شـــرایط را بـــرای تیم ملی خود فراهم 

کند و بـــه همین دلیل پس از اینکه در فرصت قبلی 

با الســـالوادور و پرو دیدار کرده بـــود، این بار رقبای 

بهتری را برای خود درنظر گرفته اســـت. آنها امروز با 

آلمان دیدار می کنند و ســـه روز بعد به مصاف ترکیه 

می روند. ســـامورایی ها در فیفـــادی بعدی جدال با 

کانادا و تونس را در دســـتور کار دارند تا با قدرت وارد 

جام ملت ها شوند و خود را به عنوان یکی از مدعیان 

جدی مطرح کنند. عربســـتان، دیگر مدعی فوتبال 

آسیا که در جام جهانی نمایش قابل قبولی ارائه کرد، 

پس از دو بازی برابر ونزوئلا و بولیوی در فیفادی قبلی، 

دیشـــب به مصاف کاستاریکا رفت و در دومین دیدار 

خود در ایـــن تعطیلات هم با کره جنوبی دیدار کرد. 

تیـــم آفریقایی مالی هم آخرین حریف تدارکاتی آنها 

پیش از قطر 2023 خواهد بود. 

کار سخت کی روش 
قطر با کارلوس کی روش در نخستین دیدار تدارکاتی 

خود در این فیفادی با نتیجه 2 بر یک مغلوب کنیا شد 

تا این سرمربی پرتغالی فعلا در جمع عنابی ها آمار خوبی 

نداشته باشد. او که با دو باخت و یک تساوی تیمش از 

گلدکاپ حذف شد، پس از این شکست باید تیمش را 

برای دیدار روز سه شنبه برابر روسیه آماده کند و فعلا هم 

برای فیفادی بعدی برنامه ای برای تیمش ندارد. البته 

کی روش به خوبی می داند که ادامه این روند می تواند 

برای میزبان جام ملت ها در این تورنمنت مشکل ســـاز 

شود و آنها را از جمع مدعیان دور کند. رسانه های قطری 

اگرچه هنوز خیلی از او انتقاد نمی کنند اما ســـرمربی 

ســـابق تیم ایران برای اینکـــه بتواند به حضورش روی 

نیمکت این تیم عربی ادامه دهد باید نتایج بهتری کسب 

کند. کره جنوبی هم پس از جام جهانی سراغ یک مربی 

شناخته شده رفت تا شـــاید به کمک او بتواند شرایط 

خـــود را بهتر کند. یورگن کلینزمن آلمانی هدایت این 

تیم شرق آسیا را برعهده گرفته اما مشکل اینجاست که 

او در 5 مسابقه ای که هدایت تیم را برعهده داشته است 

هنوز نتوانسته بردی کسب کند و این موضوع باعث شده 

رسانه های این کشور به شدت از مرد آلمانی انتقاد کنند. 

کره با دو باخت برابر اروگوئه و پرو و تساوی مقابل کلمبیا 

و السالوادور شرایط خوبی در بازی های دوستانه نداشت 

و پنجشنبه شب نیز در کاردیف برابر ولز به تساوی بدون 

گل رسید. آن هم در شرایطی که این تیم علاوه بر سون 

هیونگ مین که ستاره این کشور محسوب می شود و یکی 

از بهترین بازیکنان لیگ جزیره است دو لژیونر جدید نیز 

در پاری سن ژرمن و بایرن مونیخ دارد اما کلینزمن هنوز 

نتوانسته نمایش خوبی با این تیم ارائه دهد. خبرگزاری 

کره ای یونهاپ در گزارشی از این مسابقه نوشته است: 

»کلینزمن با کره هنوز نتوانسته بردی کسب کند و این 

اصلا قابل قبول نیست. تیم ما برابر ولز اصلا زهردار نشان 

نداد و تنها یک شوت در چهارچوب نشان می دهد که 

تیم برای نمایشی خوب در جام ملت ها هنوز کار دارد. 

اگرچه این مربی باتجربه معتقد اســـت تیمش از این 

دیدارها درس های خوبی گرفته اســـت و نگران شرایط 

کره نیست اما هواداران تیم ملی نظری غیر از این دارند.«

یگانه عصاری
خبرنگار

 هومن جعفری
خبرنگار


